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                             ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L'AJUNTAMENT 

Mislata, 27 de febrer de 2020 
Hora: 20.00 

 
Lloc: Saló de Sessions de la Casa Consistorial 
Primera Convocatòria. 

Secretaría General 
 

Expediente 378735X 

 

Per a procedir a la celebració de la sessió ordinària, degudament convocada, es reuneixen en 
sessió pública, presidida pel Sr. alcalde, CARLOS FERNÁNDEZ BIELSA, els regidors i les 
regidores: 

 
 MARÍA LUISA MARTÍNEZ MORA 
 JOSEFA LUJÁN MARTÍNEZ 
 JOAQUÍN MORENO PORCAL 
 ANTONIO ARENAS ALMENAR 
 ANA MARÍA JULIÁN RUIZ 
 JOSÉ FRANCISCO HERRERO MONZÓ 
 CARMEN LAPEÑA BUENO 
 ALFREDO CATALÁ MARTÍNEZ 
 MERCEDES CABALLERO CARRASCO 
 MARTIN PÉREZ LEAL 
 DOLORES HORTELANO RAMÓN 
 JOSÉ LUIS GARCÍA GARCÍA 
 FRANCISCO JOSÉ OLIVA DÍAZ 
 TEODORO NÚÑEZ ASENSIO 
 JAIME LÓPEZ BRONCHUD 
 ANA VERA MASCARÓS 
 FERNANDO GANDÍA ESCORIHUELA 
 ALVARO JESÚS GALÁN LEAL 
 JOSÉ MARÍA GONZÁLEZ MURGUI 
 JAVIER GIL MARÍN 

 
Assistits per Luis Ramia de Cap Salvatella, com a secretari de la Corporació. Assisteix 

l’interventor Gustavo Adolfo Segura Huerta. 

A continuació, a instàncies del Sr. alcalde, es guarda un minut de silenci per les 6 
víctimes de violència masclista hagudes durant aquest mes de febrer. 

 
1. APROVACIÓ DE LES ACTES DE LES SESSIONS EXTRAORDINÀRIA DE 20 DE 

GENER DE 2020 I ORDINÀRIA DE 30 DE GENER DE 2020. 
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De conformitat amb allò que disposa l'article 91.1 del vigent Reglament d'Organització, 
Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, se sotmet per la Presidència a 
consideració de la Corporació els esborranys de les actes de la sessions celebrades per 
l'Ajuntament Ple els dies 20 i 30 de gener de 2020, que han sigut remeses als Portaveus dels 
grups polítics, conforme disposa l'article 80.2 del citat text legal. 
El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat, acorda aprovar les actes de les sessions extraordinària 
de 20 de gener de 2020 i ordinària de 30 de gener de 2020. 

 
2. INFORMACIÓ AL PLE SOBRE EXECUCIÓ PRESSUPOSTÀRIA EN EL SEGON, 

TERCER I QUART TRIMESTRE DE 2019 (Expedient 181323N) 
 

Es dona compte al Ple dels informes d'Intervenció relatius a l'execució pressupostària 
en el segon, tercer i quart trimestre de 2019 següents: 

 
- Informe núm. 849/2019 d'execució pressupostària del 2 trimestre, de data 30 de juny 
de 2019 (Expedient 181323N, Codi segur de verificació: XXXXXX-XXXXXXXX) 

 
- Informe núm. 1205/2019 d'execució pressupostària del 3 trimestre, de data 30 de 
setembre de 2019 (Expedient 181323N, Codi segur de verificació: XXXXXX-XXXXXXXX) 

 
- Informe núm. 78/2020, d'execució pressupostària del 4 trimestre, de data 31 de 
desembre de 2020 (Expedient 181323N, Codi d'assegurança de verificació: XXXXXX-
XXXXXXXX) 

 
La Corporació va quedar assabentada. 

 
3. INFORMACIÓ Al PLE SOBRE EL SEGUIMENT DEL PLA D'AJUST EN EL SEGON, 

TERCER I QUART TRIMESTRE DE 2019 (Expedient núm. 18442W) 
 

Es dona compte al Ple dels informes d'Intervenció sobre el seguiment del Pla d'Ajust: 
 

- Informe núm. 848/2019, sobre seguiment del Pla d'Ajust del segon trimestre, de data 
29 de juliol de 2019 (Codi segur de Verificació XXXXXX-XXXXXXXX) 

 
- Informe núm. 1233/2019, sobre seguiment del Pla d'Ajust del tercer trimestre, de data 
30 d'octubre de 2019 (Codi segur de Verificació XXXXXX-XXXXXXXX) 

 
- Informe núm. 89/2020, sobre seguiment del Pla d'Ajust del quart trimestre, de data 31 
de desembre de 2019 (Codi segur de Verificació XXXXXX-XXXXXXXX) 

 
La Corporació va quedar assabentada. 
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4. INFORMACIÓ Al PLE SOBRE EL SEGUIMENT DEL PERÍODE MITJÀ DE 
PAGAMENT A PROVEÏDORS I MOROSITAT COMERCIAL EN EL TERCER I QUART 
TRIMESTRE DE 2019 (Expedient 293952R). 

 
Es dona coneixement al Ple dels informes conjunts de Tresoreria i Intervenció 

següents: 
 

- Informe núm. 3/2019 sobre el seguiment del període mitjà de pagament a proveïdors i 
morositat comercial en el tercer trimestre de 2019, de data 24 d'octubre de 2019 (Expedient 
293952R. Codi segur de Verificació: XXXXXX-XXXXXXXX) 

 
- Informe núm. 4/2019 sobre el seguiment del període mitjà de pagament a proveïdors i 
morositat comercial en el quart trimestre de 2019, de data 28 de gener de 2020 (Expedient 
380500Y, Codi segur de Verificació: XXXXXX-XXXXXXXX) 

 
La Corporació va quedar assabentada. 

 
5. ENCÀRREC AMB MITJANS PROPIS DE LA PRESTACIÓ DELS SERVEIS DE 

“NETEJA DELS COL·LEGIS PÚBLICS I DE DIVERSES DEPENDÈNCIES 
MUNICIPALS DE MISLATA PER A NEMASA” (Expedient SEGEX 387572W). 

 
Es dona compte del dictamen de la comissió informativa i de control d'Interior i Benestar 
Social, favorable a l'aprovació de l'encàrrec amb mitjans propis de la prestació dels serveis de 
neteja dels col·legis públics i de diverses dependències municipals de Mislata per NEMASA. 

 
El portaveu del grup Compromís, Sr. Gil i Marín no fa ús de la paraula. 

 
Pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos, Sr. González Murgui, i diu que es tracta d'una 
qüestió tècnica i que, vistos la proposta i els informes tècnics, li porten a recordar que en 
l'anterior legislatura es van tractar propostes de la mateixa naturalesa i que totes elles van tirar 
avant. Afig que es tracta d'alguna cosa que no té contingut polític i que el seu vot serà 
favorable. 

 
Pren la paraula el portaveu del grup VOX, Sr. Galán Leal, i diu que després de llegir els informes 
tècnics i comprovar que l'estalvi només és de cent vint-i-sis euros, així com que no 
s'especifiquen les millores, encara que ha preguntat en la comissió quines serien, el seu vot 
no pot ser favorable, perquè considera que hi ha altres vies per a aconseguir un major estalvi 
i millors condicions. 

 
El portaveu del grup Popular no fa ús de la paraula. 
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Pren la paraula per part del grup Socialista la Sra. Julián Ruiz, i diu que li agradaria centrar-se 
en la motivació que els ha portat a portar aquest punt a Ple i a municipalitzar el servei de neteja 
dels col·legis. 

 
Assenyala que, en primer lloc, compten amb l'informe sobre les necessitats estudiades per 
part dels tècnics municipals i amb l'informe favorable de Secretaria i Intervenció i, en segon 
lloc, l'equip de govern té com a senyal d'identitat la recuperació de serveis que ve prestant 
l'empresa privada, per a poder comptar amb una gestió directa i pública, perquè creuen 
fermament que els serveis públics han de tindre una gestió pública pels beneficis que això 
comporta. En aquest sentit, diu que alguns beneficis que presenten la municipalització 
d'aquest servei són l'estalvi econòmic i la millora en la qualitat, així com tindre un major 
control sobre la seua prestació, perquè saben, atés que han sigut informats en diverses 
comissions, de les dificultats que han tingut amb aquest servei, sobretot en els últims mesos. 

 
Explica que NEMASA ve desenvolupant les funcions de neteja en diverses instal·lacions, com 
el Pavelló, La Canaleta, la Fàbrica, etc., sent a més la neteja l'eix central de la seua acció, i 
comptant amb personal polivalent relacionat amb la matèria, per la qual cosa es pot tirar mà 
d’ells en situacions que ho requerisquen, com absències, o baixes, incrementant la seua 
eficàcia. 

 
Prossegueix dient que NEMASA ja s'encarrega actualment del manteniment de les zones 
verdes, àrees de joc infantils, i de la neteja externa dels centres educatius, per la qual cosa no 
resulta lògic que porte tot el manteniment exterior d'aquests centres i que l'interior el netege 
una altra empresa. 

 
Afirma que l'eficiència, la versatilitat i l'adaptabilitat que requereixen aquests serveis és el que 
guanya l'Ajuntament en municipalitzar-los, per la qual cosa del que es tracta amb aquest 
debat és d'aprovar la millora de la qualitat del servei i, sempre que es puga, en el seu preu. 

 
Pren la paraula el Sr. Gil i Marín i diu que el seu grup sempre ha reclamat la municipalització 
dels serveis públics, sobretot quan entenien que hi havia una millora en la prestació d'aquests, 
però després de llegir els informes tècnics, mentre en altres ocasions quedava clar que es 
produïa aquesta millora, no sols en el preu sinó també en les condicions tècniques i de gestió, 
en aquesta ocasió no diuen res d'això. Així, com ha dit el Sr. Galán Leal, la millora econòmica 
és pràcticament nul·la i no està degudament justificat que l'empresa es faça càrrec de la 
prestació del servei. Diu que per aquesta raó no poden donar el seu suport a la proposta, 
perquè existeixen empreses especialitzades en la matèria que podrien fer una millor gestió. 
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Assenyala que els haguera agradat que hi haguera algun al·licient en la proposta, per exemple, 
que s'anara a contractar més personal, però hui dia això no està garantit, i tampoc ho està que 
la gestió per part de l'empresa pública vaja a ser millor. 

 
D'altra banda, diu, tampoc es pot obviar que el Consell d'Administració de l'empresa està 
compost només per membres de l'equip de govern, i recorda que quan el Partit Socialista 
estava en l'oposició demandava la presència de tots els grups en aquest, però ara que porten 
més de deu anys en el govern la situació continua sent la mateixa. Diu que Compromís torna 
a reclamar la presència de tots els grups polítics en la proporció que els corresponga pels 
resultats en les urnes, així com que també estiguen representats els sindicats existents en 
l'empresa, per tal d'avançar en la transparència de la gestió. 

 
Finalitza anunciant que el seu vot serà d'abstenció. 

 
Pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud i diu que els ha confós 
escoltar del portaveu de Ciudadanos que es tracta d'una proposta de caràcter tècnic perquè 
la decisió que la gestió d'un servei la realitza una empresa pública és una qüestió de voluntat 
política que es pot o no compartir. D'altra banda, parlava que en altres encàrrecs s'ha votat a 
favor per unanimitat, quan el grup Popular es va oposar a l'octubre de 2019 quan es va portar 
a Ple que NEMASA s'encarregara dels monitors esportius. 

 
Prossegueix dient que NEMASA està participada al cent per cent per l'Ajuntament de Mislata, 
que s'encarregava en l'origen de la neteja viària i hui en dia ha aconseguit un volum de negoci 
superior al que el seu grup considera que seria aconsellable. Afirma que el que s'està fent és 
buidar de contingut l'Ajuntament, ja que l'explotació dels diferents serveis està recaient en 
NEMASA, que té una junta directiva composta únicament per l'equip de govern. Afig que 
continuar incrementant les accions de l'empresa els genera dubtes cada vegada més 
alarmants, perquè no existeix transparència per a saber com, quina i a qui contracten, i tampoc 
saben per què la proposta la porten al Ple de febrer, quan hi ha hagut a final d'any una Junta 
General de l'empresa pública, així com que el mes de novembre es van aprovar els 
pressupostos, i desconeixen si ja tenien aquesta intenció i quin serà el pròxim encàrrec a 
NEMASA. Assenyala que són consellers encara que no estiguen en el Consell d'Administració 
de NEMASA, per la qual cosa seria important que saberen quin és el futur que es pretén per a 
l'empresa pública i quins els serveis que d'ara en avant se li donaran. 

 
Finalitza dient que el grup Popular no pot estar d'acord amb aquesta manera de treballar i 
votarà que no a la proposta, des del respecte als treballadors de l'empresa pública. 

 
En la seua segona intervenció, la Sra. Julián Ruiz diu que la proposta només té beneficis: que 
els costos són menors perquè han de tindre en compte que el seu increment es deu a la pujada 
del salari mínim interprofessional, que en 2017 se situava en 707,7€ i en 2020 en 950€, i que 
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fa més de tres anys i mig de l'anterior contracte i, per tant, hi ha hagut una pujada del salari 
mínim d'un 34%, per la qual cosa si ara calguera traure la licitació hi hauria un increment igual 
que l'inclòs en aquesta proposta. 

 
En relació amb altres beneficis, diu que es crearà la figura del coordinador, dotat amb cinc- 
centes hores de disponibilitat a l'any, la qual cosa suposarà que entre els directors i directores 
dels centres i l'empresa hi haja una comunicació directa que ara no es té, i que millorarà molt 
la qualitat del servei. A més, indica, amb la municipalització s'oferiran 150 hores addicionals 
de les quals abans no es disposava, per si es fan obres a l'estiu o una activitat puntual en els 
col·legis que no estiga contemplada dins de l'horari de neteja. 

 
D'altra banda, afig, s'ha dit que no tindria repercussió en la generació de més llocs de treball, 
quan en aquest moment se subrogaren els treballadors, tal com marca la llei, però es 
generaren llocs de treball en un futur, quan calga suplir llocs per incapacitats o baixes. 

 
En relació al control per part de l'oposició, diu que compten amb les comissions informatives, 
i que són membres de la Junta General de NEMASA, on s'aprova cada exercici el pla d'empresa 
i poden fiscalitzar-lo. 

 
En relació amb l'abstenció que ha anunciat el portaveu del grup Compromís, diu que si vol 
lligar la seua presència o no en el Consell d'Administració amb què hi haja una millora per a 
les famílies i un benefici per al professorat i l'alumnat dels centres educatius, són totalment 
lliures, però a ella li sembla irresponsable. 

 
Finalitza dient que fins al moment tots els serveis que ha passat a gestionar l'empresa pública 
han sigut projectes reeixits, per la qual cosa queda acreditada la idoneïtat i el bon fer de la 
gestió de NEMASA, i no hi ha cap dubte que aquesta decisió és la més encertada. 

 
Conclòs el debat, el Ple de l'Ajuntament per setze vots a favor (grup Socialista i grup 
Ciudadanos), quatre vots en contra (grup Popular i grup VOX) i una abstenció (grup 
Compromís), va adoptar el següent acord: 

 
La societat mercantil és una de les formes de gestió directa de serveis i activitats per les 
entitats locals, conforme al que s'estableix en l'art. 85 de la Llei 7/1985, Reguladora de les Bases 
del Règim Local. 

 
El Ple de l'Ajuntament de Mislata compta amb una societat mercantil de capital 100% 
municipal, NETEJA, MANTENIMENT I SERVICIS DE MISLATA, SA (NEMASA). L'art. 2 dels seus 
Estatuts estableix que “la societat que es crea té com a objecte social: 
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- Gestionar el servei de recollida de fem, el servei de neteja viària i altres serveis relacionats amb 

la conservació i manteniment de zones verdes i altres espais públics. 
- La gestió i explotació de serveis o activitats econòmiques per compte propi o que se li 

encarregue o encomane com mig propi o servei tècnic de l'Ajuntament, en relació amb els 
aparcaments o altres equipaments, edificis o instal·lacions públiques”. 

 
 

NEMASA, empresa municipal de l'Ajuntament de Mislata, és apta per a rebre encàrrecs de 
gestió de serveis i prestacions específiques per ser una societat pública de capital íntegre del 
mateix i tindre el caràcter de mitjà propi personificat d'acord amb el que s'estableix en l'article 
32 de la Llei 9/2017, de 8 de novembre, de Contractes del Sector Públic (LCSP). 

 
El funcionament dels col·legis públics i dependències municipals inclou la necessitat de cobrir 
els serveis de neteja necessaris d'aquestes instal·lacions. 

 
Es proposa l'encàrrec a NEMASA de la la Prestació dels Serveis de Neteja dels següents col·legis 
i dependències públiques de Mislata: 

 
*CEIP Amadeo Tortajada 
*CEIP Ausiàs March 
*CEIP El Cid 
*CEIP Gregorio Maians 
*CEIP Jaume I 
*CEIP L’Almassil 
*CEIP Mestre Serrano 
Agència de Lectura Santa Cecília. 

 
En l'actualitat, aquests serveis objecte de l'encàrrec són prestats per Eleroc Serveis, SL, segons 
contracte formalitzat entre aquesta empresa i l'Ajuntament amb 21 de setembre de 2017, amb 
una duració inicial de dos anys i prorrogat per sis mesos més i que finalitza el present exercici, 
en concret el 21 de març de 2020. 

 
Actualment, es considera convenient que aquestes tasques siguen realitzades per NEMASA, 
mitjà propi de l'Ajuntament, amb la finalitat de millorar la qualitat de la prestació de l'esmentat 
servei, en benefici dels usuaris, i obtindre una major eficiència en la gestió i optimització de 
gestió dels recursos públics. 

 
L'estudi economicofinancer realitzat assegura la viabilitat d'aquesta forma de prestació de les 
referides activitats. 

 
Les relacions entre l'Ajuntament i l'empresa es regiran pel conveni adjunt a la present 
proposta. En aquest conveni es disposen les activitats concretes a realitzar per la mercantil, 
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així com el preu i la forma de cobrament dels serveis realitzats en el marc d'aquest, delimitant 
els drets i deures d'Ajuntament i empresa. Totes aquestes previsions, i en particular quant a 
activitats a realitzar per la mercantil, els mitjans personals i materials que es destinaran al 
servei podran ser completades per la mateixa empresa en el Pla Anual, que se sotmetrà a 
l'aprovació del Consell d'Administració o Òrgan competent d'acord amb els Estatuts Socials i 
apoderaments vigents de la mercantil. 

 
Serà també el Pla d'Empresa anual el que establisca en el moment de la seua aprovació el cost 
estimat del servei i el cànon a satisfer per l'Ajuntament per la realització d'aquest. 
L'Ajuntament haurà d'aprovar les condicions concretes de prestació dels serveis i activitats 
encomanades, així com la quantia de les aportacions econòmiques a realitzar a l'empresa, i 
efectuarà la corresponent consignació en el seu pressupost anual. 

 
Vist l'informe de Secretaria, de 5 de febrer de 2020. 

Vist l'informe d'Intervenció, de 13 de febrer de 2020. 

S'acorda: 

Primer: Encarregar a l'empresa municipal NEMASA, amb efectes a partir del 22 de març de 
2020, la prestació dels serveis de neteja dels següents centres: 

 
*CEIP Amadeo Tortajada 
*CEIP Ausiàs March 
*CEIP El Cid 
*CEIP Gregori Maians 
*CEIP Jaume 1 
*CEIP L'Almassil 
*CEIP Mestre Serrano 
Agència de Lectura Santa Cecília. 

 
Segon: Aprovar el conveni regulador de les relacions entre l'Ajuntament de Mislata i NEMASA 
per a la gestió de l'activitat encomanada. 

 
Tercer: Les condicions de prestació de les referides activitats per l'empresa, així com la quantia 
de les aportacions a realitzar per l'Ajuntament, seran les establides pel conveni aprovat 
proposat i donarà lloc a la corresponent consignació en el seu pressupost anual. 

 
Quart: Autoritzar l'Alcaldia per a la realització de les actuacions necessàries per a l'efectivitat 
del present acord. 
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6. MOCIÓ DEL GRUP VOX SOBRE EL DIA EUROPEU DE LA MEMÒRIA DE L'HOLOCAUST I 
DIA INTERNACIONAL DE LA MEMÒRIA DE L'HOLOCAUST I DE LA PREVENCIÓ DELS 
CRIMS CONTRA LA HUMANITAT (Expedient 387444R) 

 
 

Es dona compte del dictamen de la comissió informativa i de control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la moció presentada pel grup VOX sobre el Dia 
Europeu de la Memòria de l'Holocaust i el Dia Internacional de la Memòria de l'Holocaust i de 
la Prevenció dels Crims contra la Humanitat, així com de l'esmena presentada pel grup 
Compromís (R.E. 4000). 

 
Pren la paraula el portaveu del grup VOX, Sr. Galán Leal i dona lectura a part de la moció 

i dels acords que aquesta proposa. 
 

El portaveu del grup Compromís, Sr. Gil Marín, no fa ús de la paraula. 
 

Pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos, Sr. González Murgui, i diu que es 
tracta d'una moció de caràcter institucional, que ve d'instàncies superiors del partit i que 
aquestes són les mocions que menys li agraden. 

 
Assenyala que el contingut de la moció és molt sensible i que si no porta consens és 

per l'espinós de l'assumpte, atés que és una creïlla calenta que, s'agafe com s'agafe, crema les 
mans, i que res té a veure amb el municipi de Mislata. 

 
Finalitza anunciant la seua abstenció. 

 
Pren la paraula el Sr. Galán Leal i diu que sí que es tracta d'una moció de caràcter 

institucional, encara que en general li agrada portar mocions que tinguen a veure amb els 
problemes que te la ciutadania de Mislata. 

 
Explica que ha presentat aquesta moció perquè el seu partit sempre ha manifestat el 

més ferm rebuig a l'holocaust jueu, en el qual van ser perseguides i assassinades centenars de 
milers de persones. 

 
Prossegueix dient que, tal com va manifestar el Sr. Gil I Marín en el Ple anterior, a la 

ciutat de València Vox es va negar a donar suport a una Declaració Institucional amb la qual 
l'esquerra, secundada pel Partit Popular i Ciudadanos, pretenia diluir la tragèdia d'aquest fet 
històric, al·ludint a les seues obsessions ideològiques actuals, incloent qüestions com la 
islamofòbia i donant més importància a unes matatances que a unes altres, o deixant de 
costat a grups que van patir enormement, com els catòlics. Afig que no permetran que 
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esdeveniments tràgics per a tota la humanitat s'instrumentalitzen perseguint interessos 
ideològics, com ho porta fent l'esquerra durant anys, amb la connivència de la resta de partits. 
Afig que Vox ha arribat per a plantar cara a les instrumentalització i politització de cada 
aspecte de la vida i de la història. 

 
Assenyala que VOX ha presentat en tots els ajuntaments en què té representació una 

moció de condemna a l'holocaust jueu més ajustada als fets, amb la qual es pretén condemnar 
aquesta tragèdia sense introduir en ella instruments ideològics que la minimitzen. Afig que 
en aquesta moció es recorden totes les persones que van patir la persecució nazi als camps 
de concentració, especialment la comunitat jueva, catòlics, dissidents polítics, d'ètnia gitana i 
homosexuals. 

 
Afirma que aquesta moció presenta els fets justificats sense introduir ideologia, perquè 

fer el contrari suposa manipular el seu contingut de manera partidista. 
 

El portaveu del grup Popular no fa ús de la paraula. 
 

Pren la paraula la portaveu del grup Socialista, Sra. Martínez Mora, i diu que allò succeït 
a Europa durant el primer lustre de la dècada dels quaranta del passat segle constitueix un 
dels episodis més dramàtics i odiosos de la humanitat; recents estudis històrics estableixen 
altres períodes o altres zones geogràfiques amb genocidis similars o inferiors, però el caràcter 
burocratitzat i sistematitzat nazi confereix a l'holocaust una carta de naturalesa documentada 
de tal magnitud que dota els estudis sobre el tema posteriors a la Segona Guerra Mundial 
d'una bibliografia i documentació gràfica difícilment comparable amb altres genocidis. 

 
Prossegueix dient que estudis recents sobre l'estructura ferroviària per al trasllat dels 

presos, o la posada en marxa dels nombrosos camps de concentració al llarg de la geografia i 
dels territoris del III Reich evidencien la magnitud del monstruós programa d'extermini nazi. 

 
Continua dient que la moció que presenta VOX tracta, en la seua opinió de manera 

excessivament succinta, un àmbit d'estudi històric extremadament sensible per a Europa i la 
seua història recent, perquè allò succeït aquests anys roman viu en la retina, actualitzat any 
rere any per nombroses súperproduccions cinematogràfiques de gran bellesa formal i d'un 
terrible contingut, que fan recordar fins a on pot arribar el fanatisme d'un moviment polític 
extrem i conservador com va ser el Partit Nazi i, en particular, les seues organitzacions 
paramilitars com les SS o les SA. 

 
Assenyala que el grup Socialista votarà a favor de la moció, tenint en compte les 

propostes d'acord que presenta, encara que entenen que podrien haver portat un altre ordre 
i, en algun cas, no ser tan específiques, no perquè no s'acullen a la veritat, sinó perquè en 
matisar tant el seu contingut deixa punts més importants fora de l'àmbit de la presa d'acords. 
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Continua dient que referents històrics del Partit Socialista, així com molts republicans, 

van patir els horrors dels camps de concentració nazi i, més enllà d'això, la seua visió universal 
i internacionalista en defensa dels drets humans i el respecte absolut a tota raça, a tota cultura, 
a tota manifestació política o a tota orientació sexual els obliga a ser garants d'aquest terrible 
passat que estan obligats a difondre perquè no torne a repetir-se. 

 
Assenyala que eslògans com “els alemanys primer” segueixen presents en el continent 

en manifestos de l'extrema dreta, alguna cosa que desgraciadament també succeeix en 
aquest país, perquè la persecució del diferent i el no reconeixement a la diversitat cultural, 
idiomàtica i sexual, continuen sent un càncer que aquesta democràcia està obligada a 
perseguir i a erradicar. Estan en el camí conclou, per a aconseguir una societat més justa i 
igualitària, perquè el Partit Socialista i el govern municipal lluiten per la llibertat, la diversitat i 
la defensa a ultrança de la democràcia i dels drets humans. 

 
Pren la paraula el Sr. Gil i Marín i diu que Compromís ha presentat una esmena, però 

després de les intervencions anteriors li agradaria canviar el seu sentit i convertir-la en una 
esmena d'addició en comptes de substitució. 

 
Manifesta que no li agrada parlar de la Segona Guerra Mundial perquè es tracta d'un 

període nefast. Assenyala que hui s'ha parlat en la Junta de Portaveus de la possibilitat d'una 
declaració institucional, però no hi havia temps per a això, perquè la moció es queda curta i 
caldria fer moltes ampliacions, per la qual cosa proposa que es redacte més endavant aquesta 
declaració amb l'acord de tots els grups. Finalitza anunciant el seu vot favorable. 

 
En la seua segona intervenció, el Sr. González Murgui justifica la seua abstenció en allò 

manifestat anteriorment, és a dir, en la necessitat d'un consens de totes les forces polítiques 
amb representació a l'Ajuntament. Afig que veu la moció de VOX excessivament parca. 

 
En la seua segona intervenció, el Sr. Galán Leal diu que, com ha comentat el Sr. Gil i 

Marín, es va parlar de realitzar una Declaració Institucional, per la qual cosa espera reunir-se 
amb tots els grups per a poder concretar-la. 

 
Pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud, i diu que el seu grup 

té un respecte absolut per aquest capítol negre de la història europea, però fa un mes el seu 
grup va portar una moció en la qual es demanava que els diputats del Congrés interpel·laren 
al President de Govern perquè explicara els seus acords amb independentistes i populistes i 
se'ls va dir que havien de portar qüestions que afectaren directament el municipi, i que les 
mocions havien de ser locals i parlar de temes que afectaren directament Mislata, quan la 
veritat és que el govern del país afecta directament els mislaters i mislateres, i hui ací es donen 

LO
S 

FI
R
M

AN
TE

S 
D

E 
ES

TE
 D

O
CU

M
EN

TO
 S

E 
M

U
ES

TR
AN

 E
N

 L
A 

PR
IM

ER
A 

PÁ
G

IN
A 

D
EL

 M
IS

M
O

 



Acta Pleno 27 febrero 2020. valenciano - AJUNTAMENT DE MISLATA - Cod.1717885 - 
15/04/2020 

Documento firmado electrónicamente. 

Puede verificar su autenticidad en la dirección  Código seguro de verificación:  Pág. 12 de 33 

 

 
 
 
 
 
 

NIF: P4617100E 

Secretaría General 
 

Expediente 378735X 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

lliçons d'història sobre l'holocaust, tema que no és fútil, però això suposa una doble vara de 
mesurar. 

 
Afirma que, després de llegir la moció, consideren que necessitaria més fusta, encara 

que anuncia el vot favorable del seu grup, i entenen que en aquestes qüestions ha de tindre's 
una postura comuna i que hi haja un exercici de visibilització perquè els errors del passat no 
es repetisquen. Destaca que va haver-hi moltes víctimes espanyoles per la bogeria del triomf 
del nacionalsocialisme d'Hitler en 1933 i els anys posteriors que van espentar a l'holocaust 
nazi. 

 
Prossegueix dient que des del respecte absolut a tot l'esdevingut en la primera meitat 

del segle XX a Europa i, sobretot, en el record de les víctimes, el vot del grup Popular serà 
favorable, però repeteix que cal ser coherent, i al seu grup se li ha posat en dubte mocions 
que han presentat perquè, segons l'opinió de diversos grups, no eren susceptibles d'un debat 
municipal. 

 
Assenyala que agraeix la proposta realitzada pel portaveu de Compromís, perquè des 

del grup Popular els anaven a demanar que ampliaren l'esmena de substitució a una d'addició, 
ja que és cert que els exiliats republicans van ser víctimes de la bogeria nazi, per la qual cosa 
li van traslladar que si era un homenatge als mateixos ho entenien i compartien, però va haver- 
hi moltes més víctimes a part dels exiliats republicans, des dels presoners de guerra soviètics, 
als presoners polítics, els diplomàtics pertanyents als països aliats, agents socials alemanys i 
intel·lectuals que es van posicionar públicament en contra de la bogeria nazi, és a dir, va haver- 
hi moltes més víctimes que per la seua manera de pensar van ser assassinades d'una manera 
brutal i covarda. 

 
Per tot això, diu, votaran a favor, no per la moció, sinó pel que representa, atés que 

estan d'acord amb el fons d'aquesta, encara que entenen que aquest Ajuntament hauria de 
fer una declaració institucional amb major contingut i que isquera de l'acord de tots els grups. 

 
En la seua segona intervenció, la Sra. Martínez Mora diu al Sr. Galán Leal que el fet de 

votar a favor de la seua moció no significa que estiguen d'acord amb tot el que diu aquesta, i 
potser les absències que es produeixen en ella podrien haver justificat una abstenció, perquè 
resulta significatiu que en l'exposició de motius no hi haja cap esment de l'Estat que va patir 
el major nombre de víctimes. Es calcula que va haver-hi entre cinc i sis milions de jueus 
assassinats, d'aquests, 1,3 eren de nacionalitat soviètica, però és que, a més, a l'URSS van ser 
assassinats 13 milions de soldats de l'exèrcit roig, als quals cal sumar altres 4,5 milions de 
ciutadans soviètics no jueus. Tanmateix, diu, en la moció nomenen per dues vegades els 
polonesos perquè eren catòlics. Afig que és per això que potser no haurien d'haver especificat 
les nacionalitats, i si ho volien fer, haurien d'haver-ho fet bé, atés que, els agrade o no, el poble 
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que té el trist honor de comptar amb el rècord de l'horror de més assassinats és sense dubte 
el poble soviètic. 

 
Afirma que aquesta moció està obligada a fugir de la politització i precisa que es 

presenten els fets tal com van ser, perquè en cas contrari no se'ls estaria fent cap favor a les 
víctimes. 

 
Recomana al Sr. Galán Leal que llija el llibre d'una prestigiosa filosofa alemanya 

d'origen jueu anomenada Hanna Arendt, valenta dona i audaç intel·lectual que va plantejar 
un debat, fins ara inexistent, dirigit a desbanalitzar el mal de l'Holocaust en si mateix, un mal 
que va suposar la burocratització d'una indústria de la mort dirigida a erradicar el poble jueu 
i a aquells als qui els nazis veien com els seus competidors; parteix de la base que la concepció 
del mal està en el mateix sistema dirigit a aquesta erradicació, al marge que els seus actors 
foren intrínsecament malvats. 

 
Assenyala que caldria plantejar-se si determinades afirmacions o posicionaments 

polítics des de l'àmbit de l'extrema de dreta no podrien considerar-se des d'una perspectiva 
ètica i moral com l'evidència d'un mal banalitzat. Afirmacions com “els d'ací primer” han de 
matisar-se, perquè podrien arribar des d'una política dirigida a provocar manifestacions d'odi 
al diferent o de discriminació racial o idiomàtica, i es pregunta com alguns companys de VOX 
poden arribar a defensar aquesta moció més enllà de la simbologia que de vegades envolten 
les manifestacions protagonitzades per integrants d'aquest partit. 

 
Explica que el III Reich pretenia que Alemanya fora la primera entre les nacions 

d'Europa i que els alemanys foren un poble sense singularitats territorials o racials, d'ací la 
seua obsessió amb el que van denominar eufemísticament com a “problema jueu”, mentre 
que VOX parla del problema de la immigració. A més, diu, els nazis van implantar un Estat 
centralitzat i jeràrquic, no volien res que se semblara a les autonomies, en resum, banalitat 
del malament, com defineix Hanna, que no sols està en la conceptualització del gest, en l'insult 
o en l'agressió sinó que es tanca en les paraules, en els seus objectius, en els seus 
procediments o sistemes burocràtics, i contra allò malament, en qualsevol de les seues 
manifestacions, sempre cal rebel·lar-se i lluitar. 

 
Repeteix que el seu grup votarà a favor de la moció per respecte a les víctimes de 

l'Holocaust, i per respecte a la humanitat en el seu conjunt continuaran defensant, per damunt 
de tot, la igualtat i la justícia social. 

 
Conclòs el debat, es passa a votació l'esmena “in voce” proposada pel portaveu del 

grup Compromís, consistent a afegir en l'exposició de motius entre els grups afectats als 
exiliats republicans, com a addició, al costat de dissidents polítics, en lloc de en la seua 
substitució, i s’aprova per unanimitat. 
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A continuació, se sotmet a votació el fons de l'assumpte i el Ple de l'Ajuntament per 

vint vots a favor (grup Socialista, grup VOX i grup Compromís) i una abstenció (grup 
Ciudadanos) va acordar aprovar la següent moció: 

 
“El 27 de gener és la data triada pel Parlament Europeu i per l'Assemblea General de les 
Nacions Unides per a instaurar el “Dia Europeu de la Memòria de l'Holocaust” i el “Dia 
Internacional de la Memòria de l'Holocaust i Prevenció dels Crims contra la Humanitat”. 

 
Aquesta data coincideix amb l'alliberament, en 1945, del camp d'extermini d'Auschwitz- 
Birkenau (Polònia), on van ser assassinats centenars de milers de persones de totes les 
condicions, classes i nacionalitats; especialment jueus, polonesos i hongaresos; polonesos 
catòlics, gitanos, dissidents polítics, exiliats republicans i homosexuals. 

 
En aquest sentit, volem unir-nos al record de les víctimes i als actes de condemna d'un dels 
successos més foscos i terribles de la història d'Europa: l'anihilació sistemàtica i premeditada 
per part de l'Estat nacional socialista de milions de persones que van ser perseguides per 
motius de raça (jueus), origen ètnic (gitanos), religió (catòlics), categoria social, conviccions 
polítiques o orientació sexual (homosexuals). 

 
És per això que REITEREM: 

 
1. El dret de tota persona a practicar les seues creences religioses. 

 
2. El dret de tota persona a manifestar les seues idees polítiques i a ser respectat amb 
independència del seu origen ètnic o cultural, o la seua orientació sexual. 

 
3. Rebutgem qualsevol afirmació o manifestació orientada a negar o minimitzar totalment o 
parcialment els sofriments i persecucions esdevinguts en aquest període històric. 

 
PROPOSTA D'ACORDS: 

 
PRIMER: L'Ajuntament de Mislata amb motiu del dia 27 de Gener "Dia Europeu de la 

Memòria de l'Holocaust” i el “Dia Internacional de la Memòria de l'Holocaust i Prevenció dels 
Crims contra la Humanitat” vol recordar a totes les persones que van patir persecució en 
camps de concentració i extermini nazis; especialment a la comunitat jueva, als catòlics, 
dissidents polítics, exili de persones d'ètnia gitana i homosexuals objecte de persecució i mort. 

 
SEGON: Així mateix, l'Ajuntament de Mislata, vol expressar el seu reconeixement i 

record per a tots aquells que van saber veure la barbàrie i amb els seus limitats mitjans van 
lluitar per protegirà els jueus perseguits o pel seu alliberament, fins i tot assumint enormes 
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riscos personals, com són els espanyols declarats Justos entre les Nacions en el museu Yad 
Vashem de Jerusalem per contribuir a salvar la vida de jueus perseguits pels nazis: Ángel Sanz- 
Briz, José Ruiz Santaella i la seua esposa, Carmen Schrader; Eduardo Propper de Carreró; 
Concepción Faya Blasquez; Martín Aguirre i Otegui i Sebastián de Romero Radigales, als quals 
dediquem especial esment per ser exemple de generositat, humanitat i respecte a la dignitat 
de la persona”. 

 
7. MOCIÓ DE VOX PER A REPROVAR AL PARTIT SOCIALISTA OBRER ESPANYOL (PSOE) 

PER LA SEUA RESPONSABILITAT POLÍTICA EN ELS FETS QUE HAN SIGUT OBJECTE DE 
CONDEMNA PENAL PER L'AUDIÈNCIA PROVINCIAL DE SEVILLA EN L’ANOMENAT 
“CAS DELS ERO” (Expedient 368554F). 

 
 

Es dona compte del dictamen de la comissió informativa i de control d'Interior i 
Benestar Social, desfavorable a l'aprovació de la moció presentada pel grup VOX per a 
reprovar al Partit Socialista Obrer Espanyol per la seua responsabilitat política en els fets que 
han sigut objecte de condemna penal per l'Audiència Provincial de Sevilla en l’anomenat “Cas 
dels ERO”. 

 
Pren la paraula el portaveu del grup VOX, Sr. Galán Leal, i diu que, tal com s'ha 

comentat en la Junta de Portaveus, li agradaria fer una esmena “in voce” per a eliminar el punt 
u de la presa d'acords d'aquesta moció. 

 
A continuación, llig part de l'exposició de motius de la moció i als acords segon i tercer. 

 
El portaveu del grup Compromís, Sr. Gil i Marín, no fa ús de la paraula en el primer torn 

d'intervencions. 
 

Pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos, Sr. González Murgui, i diu que no té 
una especial malvolença cap a cap partit polític, ni tan sols cap als quals encobreixen i 
blanquegen els terroristes d'ETA, ni els que volen trencar Espanya amb el seu fanàtic 
separatisme, ni als nous comunistes del Carib que ja estan situats en el govern actual, als 
txavistes d'extrema esquerra de Podem, però sí que li dolen aquells partits que es dediquen 
al saqueig, perquè són el forat negre en la butxaca dels espanyols. 

 
Prossegueix dient que la corrupció del PSOE supera ja els vint mil milions d'euros, tal 

com informen els mitjans de comunicació, que en el seu conjunt coincideixen a indicar que la 
xifra que ha sigut robada dels fons públics ascendeix a la quantitat indicada. Afig que entre 
tots els casos és especialment sagnant el cas dels desviaments de fons durant més de deu 
anys a l'Agència IDEA per part de diverses Consergeries de la Junta d'Andalusia, que superen 
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els quatre mil cent milions d'euros i van acabar en mans d'empreses i particulars pròxims al 
PSOE. 

 
Assenyala que el cas que més mal ha fet a la població ha sigut, sense dubte, el que és 

objecte d'aquesta moció, el dels ERO d'Andalusia, pel qual més de mil dos-cents milions 
d'euros van ser sostrets i robats per diversos dirigents de la jerarquia socialista d'Andalusia 
d'un sector tan vulnerable com són els recursos per als aturats. 

 
Finalitza dient que espera que els representants municipals del PSOE de Mislata mai 

seguisquen la senda dels seus companys d'Andalusia, cosa que, personalment, no creu que 
ocórrega. 

 
Pren la paraula el Sr. Galán Leal i diu que es tracta del major cas de frau i corrupció de 

la història de la nostra democràcia, i la sentència en aquest cas ha sigut un gran pas per a la 
justícia i un pas arrere en la imatge de la política duta a terme pel Partit Socialista, per la qual 
cosa, com a gadità, dona gràcies de no veure actualment Andalusia amb un govern d'aquest 
partit. Afig que resulta vergonyós presenciar sentències com aquesta i veure com el Partit 
Socialista, lluny de reconéixer la culpa, només s'excusa amb temes que no tenen a veure amb 
el cas en qüestió, oblidant els 680 milions d'euros sostrets als andalusos. 

 
Prossegueix dient que aquesta sentència és molt greu perquè confirma l'ús de diners 

públics per part dels dirigents del PSOE per a crear una xarxa clientel·lar en comptes s’utilitzar- 
la per a crear ocupació i establir les bases del futur d'aquest país. 

 
Per això, diu, consideren que el Ple de l'Ajuntament de Mislata s'ha de posicionar 

rotundament en contra d'aquesta manera de fer política i dels condemnats per la justícia. Afig 
que els diferents grups polítics representen els mislaters de tota la ciutat, que han d'estar 
tranquils i saber que no permetran que aquesta manera de governar s'instal·le en les 
institucions, per la qual cosa demana que es formule la més enèrgica condemna de repulsa 
pels delictes comesos per alts dirigents del Partit Socialista en l'exercici dels seus càrrecs en la 
Junta d'Andalusia, manifestant el seu més ferm compromís en la lluita contra la corrupció. 

 
Pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud, i diu que el seu grup, 

tal com traslladava en la Junta de Portaveus, no pensava debatre aquesta qüestió, perquè 
consideren que el grup Socialista de Mislata no té cap responsabilitat en els EROS d'Andalusia, 
com ni ell ni els seus companys en els casos de corrupció que hi ha hagut en el Partit Popular, 
igual que ni el Sr. González Murgui, de Ciudadanos, ni el Sr. Gil i Marín, de Compromís, o el Sr. 
Galán Leal la tenen pels que poguera haver-hi en els seus partits. 

 
Prossegueix dient que tenen la sensació que el fang que estan construint els mateixos 

polítics a nivell municipal enterboleix la realitat que hi ha gent que s'està dedicant a això, com 
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els vint-i-u que formen aquesta Corporació, perquè creuen en els diferents projectes que 
defensen, però el missatge que es llança a la ciutadania quan es tiren entre sí les andròmines 
al capdavant és que tots els polítics són iguals. 

 
Afirma que, com a portaveu del grup Popular, moltes vegades ha hagut d'exigir que 

qui l'haja feta la pague, i defensar als seus companys de grup i a ell mateix de causes que res 
tenien a veure amb el municipi, per la qual cosa no farà passar al grup Socialista municipal pel 
que a ell no li ha agradat passar. Afig que li sembla condemnable el que ha passat a Andalusia, 
però considera que això no s'ha de convertir en una batalla de qui s'ha portat més, quan és 
alguna cosa que perjudica absolutament a tots, i si no s'és conscient d'això i es comença a fer 
un altre tipus de política, no hauria d'estranyar que els ciutadans acaben abandonant-los i 
vagen a altres propostes molt més suggeridores i populistes que proposen coses que creu 
que cap dels quals estan ací volen defensar. 

 
Finalitza repetint que no entraran en aquest debat i que, si cal demanar perdó pels 

errors comesos, que es demane. 
 

Per part del grup Socialista pren la paraula el Sr. Catalá Martínez i diu que davant 
aquest tema de rabiosa actualitat per als veïns i veïnes de Mislata, mantindran la posició ja 
manifestada en la comissió d'Interior i en la Junta de Portaveus. 

 
Pren la paraula el portaveu del grup Compromís, Sr. Gil i Marín, i diu que és la primera 

vegada que es porta a Ple una moció d'aquest tipus. 
 

Assenyala que no vol entrar tampoc en el debat però sí que realitzar algunes 
puntualitzacions, com que no existeix una corrupció de primera o de segona, perquè 
qualsevol tipus de corrupció és menyspreable. 

 
Continua dient que la corrupció, o possible corrupció, que s'ha produït ja ha sigut 

condemnada pels tribunals, encara que la sentència no és ferma, i també ha sigut 
condemnada per les urnes. Afig que cal parlar de tota la corrupció, i si cal demanar perdó ho 
hauran de demanar tots els corruptes, no uns específics. 

 
Manifesta que en el segon acord de la moció es diu que el Partit Socialista ha de 

demanar perdó a tots els mislaters, cosa que no entén, perquè considera que cal demanar-li- 
ho a tota la societat, i en aquest cas seria, sobretot, als andalusos. 

 
En relació amb el tercer punt de la presa d'acords de la moció, per la qual es demana 

la devolució de 680 milions d'euros malversats per alts càrrecs andalusos, considera que 
s'hauria de demanar la devolució de tot el que s'ha robat i defraudat en aquest país, 
independentment del partit polític. 
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Finalitza dient que Compromís s'abstindrà en aquest punt, i sol·licita que aquest tipus 

de mocions no tornen al Ple, perquè es tracta d'una moció que no aporta res, i menys a la 
ciutadania de Mislata. 

 
Pren la paraula el Sr. González Murgui i diu que havia portat una relació de més de 

trenta casos de corrupció del Partit Socialista, però per respecte al grup municipal de Mislata 
no la llegirà. Anuncia la seua abstenció. 

 
Pren la paraula el Sr. Galán Leal i diu que en cap moment ha tirat fang al Partit Socialista 

de Mislata, sinó del que han fet malament els membres del Partit Socialista d'Andalusia que 
han sigut sentenciats. Afig que sempre ha pensat que si es pertany a un partit s'és 
representant de tot el bo i el dolent d'aquest, i no sols de la localitat. 

 
Assenyala que el que se sol·licita en la moció és que es demanen disculpes, perquè el 

president del Govern no ho va fer. En relació amb allò manifestat pel Sr. Gil i Marín sobre per 
què als mislaters, diu que són representants a Mislata, i no a Andalusia i per això és ací on cal 
demanar disculpes del que ha fet el partit al qual representen. D'altra banda, diu que a Mislata 
hi ha una Associació Andalusa, i demà és el Dia d'Andalusia pel que hi ha una representació 
important. 

 
Finalitza dient que no ha fet esment d'altres casos de corrupció que s'han produït al 

llarg d'aquests anys perquè aquest és el cas més important. 
 

El Sr. López Bronchud no fa ús del seu segon torn de paraula. 
 

Pren la paraula el Sr. Catalá Martínez i diu que no estan d'acord amb el plantejament 
de la moció, d'entrada, perquè no aporta absolutament res. 

 
Diu al Sr. Galán Leal que els números no li ixen i que és més probable que el seu 

company Ortega Smith cante la Internacional que ell puga traure en aquest Ple aquesta 
moció. 

 
En relació amb els acords que proposa la moció diu que, o bé no estan plantejats 

correctament, o bé estan complits, ja que en el primer punt es demana la reprovació del Partit 
Socialista Obrer Espanyol, i es congratula que ho haja retirat, perquè el concepte jurídic de 
reprovació se circumscriu únicament a l'àmbit parlamentari: “pronunciament d'una cambra 
legislativa mitjançant la qual es manifesta desaprovació amb la gestió política d'un membre 
del Govern”, amb el que hi ha dues coses que fallen perquè, d'una banda, parla de cambra 
legislativa, i un Ple d'un Ajuntament no ho és, i, d'altra banda, es fa referència a un membre 
del Govern, és a dir, a una persona física, quan en la moció es feia referència a una organització. 
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Prossegueix dient que cal assumir que la gestió dels expedients de regulació 

d'ocupació es van fer molt malament; dels sis mil treballadors que van rebre ajudes de l'any 
2000 a 2009 és cert que està comprovat que 141 persones no pertanyien a les empreses 
afectades, que són les que havien d'haver rebut diners. Això, diu, és una realitat que cal 
assumir, per la qual s'ha pagat políticament i certes persones ho faran penalment. 

 
Assenyala que cal establir unes diferències amb altres casos dels últims anys: ací no hi 

ha finançament il·legal del Partit; no s'han reformat seus, ni s'han pagat campanyes 
publicitàries del Partit Socialista, tampoc hi ha hagut blanqueig de capitals, ni un lucre 
personal, ni comptes a Suïssa, ni dobles sostres en cap domicili particular, tampoc es va 
destruir cap disc dur, ni es va registrar una seu del Partit Socialista d'Andalusia; els imputats 
van deixar de ser aforats des de l'obertura del judici, i el PSOE va acceptar la sentència des del 
primer moment. En definitiva, diu, el Partit Socialista com a partit no ha sigut condemnat, a 
diferència d'altres casos de corrupció, com va establir la sentència de la Gürtel respecte al 
Partit Popular, per la qual cosa atribuir l'ocorregut en la Junta d'Andalusia a tot el partit és 
mentir. 

 
Prossegueix dient que en el segon punt de la presa d'acords de la moció s'insta a 

demanar perdó, quan l'executiva del Partit Socialista ja ho va fer a tota la ciutadania el 20 de 
novembre de l'any passat. 

 
Finalitza dient que el grup Socialista votarà en contra de la moció. 

 
Conclòs el debat se sotmet a votació l'esmena “in voce” proposada pel grup VOX de 

suprimir de la moció el primer apartat dels acords, que s’aprova per unanimitat. Seguidament, 
se sotmet a votació l'aprovació de la moció, i el Ple de l'Ajuntament, per quinze en contra (grup 
Socialista), cinc abstencions (grup Popular, grup Ciudadanos i grup Compormís) i un vot a 
favor de l'aprovació (grup VOX), acorda rebutjar la següent moció: 

 
“EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

 
Entre els anys 2000 i 2011, la Junta d'Andalusia, governada pel PSOE, va posar i va mantindre 
en funcionament un sistema fraudulent de subvencions alié als deguts controls fiscals i pel 
qual van ser concedits arbitràriament 680 milions d'euros. 

 
Com a conseqüència d'això, l'Audiència Provincial de Sevilla ha condemnat per això els 
expresidents andalusos José Antonio Griñán a sis anys de presó i 15 d'inhabilitació i a Manuel 
Chaves a nou d'inhabilitació, així com ha establit condemnes als màxims responsables 
d'aquest entramat que afecten 19 ex alts càrrecs socialistes per un total de més de 67 anys de 
presó i 250 anys d'inhabilitació per a càrrec o ocupació pública. 
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Un sistema pel qual les subvencions sociolaborals per a empreses en crisis van eixir del seu llit 
legal cap a un altre que eludia els controls fiscals corresponents i pel qual es van lucrar 
múltiples empreses, de vegades vinculades a un mateix propietari i que de vegades mancaven 
d'activitat ni empleats. Una realitat oposada a les quasi 200 companyies que, per absència de 
convocatòria i publicitat del procés de concessió de les ajudes, es van veure privades del dret 
a accedir a les ajudes que els hagueren permés mantindre la seua activitat empresarial, evitant 
tancaments. 

 
Aquesta trama emparada pel Partit Socialista Obrer Espanyol va consistir en el fet que entre 
1999 i la primera part de l'any 2000 les subvencions laborals per a casos com els ERO 
funcionaven de manera legal a través de les partides del programa pressupostari 22E, tot i que 
la Conselleria d'Ús de la Junta d'Andalusia utilitzava ordinàriament el que haguera de ser 
extraordinari, és a dir, la figura de la subvenció excepcional. Un fet que de vegades patia 
retards a causa dels informes desfavorables del Gabinet Jurídic i per les objeccions de 
l'Interventor Prim. 

 
El frau es va gestar l'any 2000, quan el Consell de Govern de la Junta, presidit pel socialista 
Manuel Chaves va aprovar dues modificacions pressupostàries tramitades per la Conselleria 
d'Hisenda, que presidia Magdalena Álvarez i es van mantindre amb José Antonio Griñán que 
el succeiria en el càrrec. 

 
El sistema va permetre que els fons s'atorgaren directament a les empreses -en lloc dels 
treballadors- amb l'absència de cap control sobre la pertinença a aquestes empreses de les 
persones beneficiàries de les ajudes públiques. De fet, el sistema orquestrat va permetre la 
inclusió de beneficiaris que mai havien pertangut a les empreses ajudades per la Conselleria 
d'Ocupació. 

 
L'exinterventor general de la Junta, Manuel Gómez Martínez, va advertir fins a quinze informes 
de les irregularitats, però la Junta d'Andalusia governada pel Partit Socialista Obrer Espanyol 
no va prendre mesures per al control sobre els procediments de concessió de subvencions, ja 
que aquesta activitat era competència de la Conselleria d'Ocupació. 

 
Una altra conseqüència és que es van produir desfasaments pressupostaris, és a dir, que de 
manera reiterada que es van pagar subvencions del programa 31L en quantia superior al 
crèdit que la Conselleria d'Ocupació utilitzava per a la seua concessió. Per això, la Conselleria 
d'Ocupació va començar a utilitzar el sistema de pagaments creuats pel qual en la mateixa 
partida incloïa pagaments d'objectes diferents. 

 
Per tot això, l'Audiència considera que la Junta d'Andalusia governada pel Partit Socialista 
Obrer Espanyol, disposava dels fons públics sense subjecció a cap procediment, sense control 
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de la Intervenció, sense exigir la més mínima acreditació d'una situació que legitime la 
percepció de la suposada ajuda, sense necessitat de justificar l'ocupació o ús dels diners que 
es rebia, permetent l'enriquiment d'empreses, a través de l'estalvi de despeses, i de tercers, 
alié a qualsevol interés social o públic degudament acreditat. 

 
PROPOSTA D'ACORD 

 
PRIMER: Que el Ple de l'Ajuntament de Mislata acorda reprovar al Partit Socialista Obrer 
Espanyol (PSOE) per la seua responsabilitat política en els fets que han sigut objecte de 
condemna penal per l'Audiència Provincial de Sevilla en el denominat “cas dels ERO”. 

 
SEGON: Que el Ple de l'Ajuntament de Mislata acorda instar al Partit Socialista Obrer Espanyol 
(PSOE), al fet que demane perdó a tots els mislaters per la conducta de l’anomenat Partit 
emparant als exalts càrrecs socialistes condemnats penalment. 

 
TERCER: Que el Ple de l'Ajuntament de Mislata acorda instar el Partit Socialista Obrer Espanyol 
(PSOE), a la devolució als andalusos de l'import de 680 milions d'euros malversats pels ex alts 
càrrecs socialistes condemnats”. 

 
 
 

8. MOCIÓ DEL GRUP SOCIALISTA AMB MOTIU DEL DIA 8 DE MARÇ, DIA INTERNACIONAL 
DE LA DONA (Expedient 404729Z) 

 
 

Es dona compte del dictamen de la comissió informativa i de control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la moció del grup Socialista amb motiu del dia 8 de 
març, Dia Internacional de la dona, així com de l'esmena presentada pel grup Popular (R.E. 
3909). 

 
Pren la paraula la portaveu del grup Socialista, Sra. Martínez Mora i llig els acords que 

proposa la moció. 
 

Pren la paraula el Sr. alcalde per a lamentar que aquesta Corporació, per segona 
vegada en tota la seua història, no puga portar a Ple una declaració institucional amb motiu 
del Dia 8 de març, Dia Internacional de la Dona, la qual cosa hauria de fer reflexionar a aquells 
grups polítics que impedeixen que tota la Corporació s'unisca en defensa de la dona, en la 
lluita contra la violència masclista i per a plantejar el rebuig de tots els grups al plantejament 
del grup Vox, que col·loca la Corporació municipal en una situació gens desitjable. 
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Pren la paraula el portaveu del grup Compromís, Sr. Gil i Marín, i diu que se suma a les 
declaracions que ha realitzat el Sr. alcalde. Afig que ja en la comissió d'Interior va proposar 
que la moció es transformara en una declaració institucional, com sempre s'ha fet, perquè hi 
havia un acord de tots els grups en què es fera així, però, desafortunadament, ha entrat a 
formar part de la Corporació un nou grup que, incomprensiblement, no ha volgut realitzar 
aquesta Declaració Institucional. Afig que ho qualifica d'incomprensible perquè VOX ha 
arribat a la política manifestant que és un partit constitucionalista i, no obstant això, oblida 
que la igualtat és un dret constitucional. 

 
Explica el seu vot favorable a la moció dient que amb la recuperació democràtica al 

país i amb el reconeixement exprés de la igualtat en la Constitució, en la normativa europea i 
en la legislació internacional, s'inicia una senda cap a l'equiparació de drets de les dones, el 
desenvolupament de les quals, encara que lent i defectuós, va suposar l'assoliment de 
significatius avanços, amb l'objectiu irrenunciable d'aconseguir la plena igualtat entre homes 
i dones. 

 
Prossegueix dient que quatre dècades després, malgrat els avanços, persisteixen les 

desigualtats històriques que han donat lloc a la discriminació de les dones en tots els àmbits 
de la vida; a més d'assistir a un període en el qual la igualtat de drets de les dones ha patit una 
regressió a causa de la crisi econòmica, i després d'ella sorgeixen moviments reaccionaris amb 
l'objectiu d'eliminar els importants avanços aconseguits. Davant aquesta conjuntura, i 
conscients que existeixen importants interessos i resistències en contra de la plena 
equiparació de drets de les dones en aquesta societat, que, amb arguments intolerables, 
pretenen destruir els assoliments que s'han anat conquistant amb molt d'esforç, es tracta d'un 
moment decisiu per a l'avanç dels drets de les dones. 

 
Assenyala que des de Compromís treballen per la igualtat real i efectiva, amb 

polítiques impulsades pel Govern del Botànic en matèria laboral, social i econòmica; 
condemnen totes les formes de violència masclista, l'expressió de la qual més brutal, repulsiva 
i intolerable és l'assassinat de dones pel mer fet de ser-ho, les agressions sexuals i l'assetjament 
sexual que, de manera quotidiana, pateixen dones i xiquetes, i tot tipus de violència que 
pateixen les dones en tots els àmbits: en la llar, al carrer i en el treball. 

 
Continua dient que la invisibilitat de la violència masclista, la seus normalització social 

i les manifestacions i estratègies de suport, reforç i perpetuació d'aquesta violència han de ser 
combatudes a tots els nivells i en tots els àmbits i escenaris. Afig que condemnen totes les 
formes de desigualtat i discriminació que pateixen les dones en l'àmbit familiar, social, polític 
i econòmic, destacant les que tenen lloc en el món del treball, d'accés a l'ocupació, condicions 
de treball, desigualtat salarial i precarització, així com l'absència de mesures eficaces que 
garantisquen la conciliació i la corresponsabilitat en la vida personal, familiar i laboral, la falta 
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de reconeixement del treball no remunerat i l'absència d'un sistema de protecció social 
igualitari. 

 
Manifesta que des de Compromís treballen per a fer realitat la igualtat efectiva entre 

dones i homes a través de polítiques igualitàries, per tot això, votarà a favor d'aquesta moció. 
 

Pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos, Sr. González Murgui, i diu que es 
tracta d'una moció que és clàssica de tots els exercicis i que, fins fa molt poc, era una declaració 
institucional. Afig que es tracta d'un acord de la Federació Valenciana de Municipis i Províncies 
i que en la mateixa es recullen objectius de l'Agenda 20-30. 

 
Finalitza anunciant el seu vot favorable. 

 
Pren la paraula el Sr. Galán Leal i diu que, tal com va comentar a la Sra. Martínez Mora, 

i aquest matí en la Junta de Portaveus als diferents grups polítics, la intenció del grup VOX era 
la d'esmenar part del vocabulari d'aquesta moció, a fi de signar una declaració institucional, 
però la rotunda negativa de la portaveu del grup Socialista, sense ni tan sols voler escoltar el 
que es pretenia canviar, ha sigut una de les causants que hui ací, malgrat el suport del seu 
grup a totes les dones, no vote a favor de la moció. 

 
Prossegueix dient que VOX és un partit que lluita per mantindre la igualtat de tots els 

ciutadans, independentment del seu gènere, raça, edat, creença religiosa o condició sexual, i 
dona solucions reals als mals que afecten les dones i homes maltractats: enduriment de les 
penes imposant la cadena perpètua als violadors, per posar-ne un exemple. 

 
Afirma que VOX denuncia la terrible situació que viuen les dones en aquells països en 

els quals nàixer dona és una rèmora o sinònim d'esclavitud, especialment aquells en què la 
religió musulmana controla l'Estat, perquè imposa a dones i xiquetes d'una forma humiliant 
una superioritat masculina. 

 
Continua dient que aquesta esquerra no li donarà lliçons de feminisme, perquè un no 

és més feminista per portar un llaç morat, i algú honest i honrat defensa les dones fins a les 
últimes conseqüències i cada dia. Algú deshonest, continua, limita les opcions de defensa 
d'una menor víctima d'abusos sexuals en un centre d'acolliment regit per la Generalitat, 
perquè la Fiscalia ha dit que la Sra. Mónica Oltra va tindre coneixement al febrer de 2017 i no 
va comunicar res fins a passats sis mesos. 

 
Prossegueix dient que algú deshonest és qui intenta abanderar la lluita per la dignitat 

de la dona i vota en contra de la creació d'una comissió d'investigació en el Parlament de les 
Illes Balears davant la possible xarxa d'explotació i prostitució de 17 menors tutelades, sota la 
responsabilitat del Partit Socialista, Podemos i els seus socis separatistes. 
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Diu que un clar exemple del postureig del Partit Socialista en la defensa dels drets de 

la dona es pot trobar a Mislata, on a les mares i àvies de l'associació de jubilats del Quint els 
han prohibit jugar al bingo, incomplint la normativa de la Comunitat Valenciana en relació al 
joc. Afig que es tracta de dones majors que no saben jugar a una altra cosa, i pregunta si no 
són importants aquestes dones, només perquè no ixen en la televisió; ell no es posarà el llaç 
morat però les escolta i planteja solucions, demana que se les deixe jugar a la sala i horaris 
establits, i que demostren que realment es preocupen per elles. 

 
Pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud, i diu que el seu grup 

ha presentat una esmena al text perquè no era el consensuat en la Federació Valenciana de 
Municipis i Províncies, en ometre una part que assenyalava que a Espanya el sufragi universal 
es va aprovar l'1 d'octubre de 1931, en la 2a República, per 161 vots a favor (dels partits de 
dreta i una gran majoria del PSOE, a excepció d’Indalecio Prieto i els seus seguidors de xicotets 
nuclis republicans), 121 en contra (Acció Republicana, Partit Republicà Radical i el Partit 
Republicà–Radical Socialista) i 188 abstencions; tenint un paper destacat en aquells dies Clara 
Campoamor. 

 
Prossegueix dient que la Història no es pot canviar a força d'ocultar dades, encara que 

potser al Partit Socialista li dolia una mica que la dreta l'any 1931 estiguera a favor que les 
dones pogueren votar, també Clara Campoamor, però va haver-hi més problemes amb 
Victoria Kent, i amb Indalecio Prieto i altres representants de les formacions més esquerranes 
del Partit Socialista, i amb els partits d'índole republicana. Per això, diu, demanen que es 
respecte el text que els partits han acordat en la Federació, que recull la realitat de 1931, on 
gran part del Partit Socialista va votar a favor del vot a la dona, però també els partits de dreta, 
que consideraven que la dona havia de tindre dret al vot. 

 
Pren la paraula la portaveu del grup Socialista, Sra. Martínez Mora, i diu que tots els 

anys porten a aquest Ple el debat d'una moció o una declaració institucional per a posar en 
valor l'aposta de l'Ajuntament per a la defensa de la igualtat real en aquesta ciutat. 

 
Afirma que contribuir a la igualtat des dels mitjans de comunicació és cosa de tots, i 

més quan hui dia les xarxes estan contínuament en estat d'efervescència, però si algú ha 
d'assumir un paper essencial són les administracions competents. El tema de la igualtat, diu, 
ha de protegir-se com un bé públic en estat pur, i això es posa de manifest en la competència 
dels diferents governs socialistes, amb les seues ganes i capacitat de legislar, com la Llei del 
matrimoni entre persones del mateix sexe, de 3 de juliol de 2005, la tolerància cap a la 
diversitat sexual i de gènere; fomentant la visibilitat s'aconsegueix una societat més inclusiva 
i rica; Llei que va ser recorreguda al Tribunal Constitucional pel Partit Popular el 12 d'abril de 
3012, que posteriorment, mitjançant sentència va avalar la seua legalitat d'aquesta Llei. 
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Assenyala que es va aprovar la Llei d'igualtat efectiva entre homes i dones el 23 de 
març de 2007, on, entre altres mesures, s'estableixen les que garantisquen la conciliació del 
treball i de la vida personal i familiar de les dones i dels homes, així com el foment de la 
corresponsabilitat en les labors domèstiques i en l'atenció a la família, i el 29 de desembre de 
2004 es va aprovar la Llei de Mesures de Protecció Integral contra la Violència de Gènere. 

 
Continua dient que totes aquestes lleis han posat a Espanya al cap de la legislació 

europea, i per això encara s'ha de treballar més si cap i fer cas omís als grups d'extrema dreta, 
que el que volen és enfrontar i decidir pels i les altres. 

 
Manifesta que durant molt de temps els mitjans van naturalitzar i van reproduir la 

violència de gènere. Els feminicidis eren un assumpte domèstic, els jutges els consideraven 
crims passionals; és a dir, ajustos de comptes amb les dones que en algun moment volien 
rebel·lar-se. La desigualtat mata i segons les estadístiques a Espanya han mort hui dia 1046 
dones i més d'una trentena de xiquets i xiquetes. Això, diu, no es pot consentir, cal acabar amb 
el silenci i amb la por, i per a això estan les administracions, per a posar mitjans i recursos. 

 
Quant al lideratge i repartiment de responsabilitats, existeix un sostre de cristall, que 

és una barrera invisible que impedeix a les dona exercir llocs de responsabilitat i lideratge en 
les mateixes condicions que els homes i, per tant, rebre un mateix salari per un mateix lloc. 
S'ha de trencar aqueix sostre de cristall i fer que la dona passe a ser visible. 

 
Explica que els objectius d'igualtat són molts i que amb el pas del temps s'aniran 

incrementant, però li agradaria parlar d'alguns dels conceptes perquè aquells que encara no 
tenen clar això de la igualtat se'ls òbriga la ment i puguen entendre. En aquest sentit, en 
primer lloc, cal parlar de la consciència de gènere que suposa entendre que les dones han de 
tindre igual participació que els homes. Afig que es realitzen constantment tallers 
d'apoderament perquè les dones puguen tindre control de la seua vida, establir la seua 
agenda, adquirir responsabilitats, habilitats i resoldre els seus problemes i, en definitiva, ser 
independents. L'apoderament de les dones és fonamental per a impulsar el creixement 
econòmic i promoure el desenvolupament social. 

 
D'altra banda, l'equitat: la dona ha de tindre una presència i una participació equitativa 

al respecte dels homes, perquè les dones representen un 52% de la ciutadania i es tracta, 
simplement, de ser justos i de prendre mesures per a compensar els desavantatges històrics i 
socials que impedeixen a dones i homes exercir-se com a iguals. Afig que és necessari suprimir 
els estereotips, partint de la base que qualsevol estereotip és irracional i que no han de 
determinar el rol de dones i homes, perquè només provoquen una major discriminació i una 
major desigualtat: les xiquetes, com a delicades princeses que juguen amb vestits rosa, i els 
xiquets, prínceps, forts guerrers que visten amb capes; les dones, administratives, secretàries; 
els homes, bombers, perquè han de ser forts i valents; les dones, infermeres, i els homes, 

LO
S 

FI
R
M

AN
TE

S 
D

E 
ES

TE
 D

O
CU

M
EN

TO
 S

E 
M

U
ES

TR
AN

 E
N

 L
A 

PR
IM

ER
A 

PÁ
G

IN
A 

D
EL

 M
IS

M
O

 



Acta Pleno 27 febrero 2020. valenciano - AJUNTAMENT DE MISLATA - Cod.1717885 - 
15/04/2020 

Documento firmado electrónicamente. 

Puede verificar su autenticidad en la dirección  Código seguro de verificación:  Pág. 26 de 33 

 

 
 
 
 
 
 

NIF: P4617100E 

Secretaría General 
 

Expediente 378735X 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

metges. En definitiva, diu, existeixen estereotips en els dos sexes, però a la dona sempre 
l'afecten de manera negativa. Afig que en relació amb el gènere no es tracta únicament d'una 
qüestió biològica, sinó que es fa referència als valors i comportaments que s'adquireixen, i 
sabent que biològicament són diferents dones i homes, tots dos han de tindre el mateix dret 
d'accés a l'educació, a la salut, a l'ocupació de qualitat, que és un pas necessari cap a la igualtat 
de gènere, i un exemple seria el de la paritat en les llistes municipals. 

 
Prossegueix dient que del que es tracta és de créixer en igualtat des d'una perspectiva 

de gènere, com a Mislata amb els patis inclusius, pressupostos amb perspectiva de gènere i 
urbanisme amb perspectiva de gènere. 

 
En relació a la violència masclista assenyala que aquesta es dirigeix a les dones només 

pel fet de ser-ho i és el símbol més brutal de la desigualtat, i no s'ha d'oblidar que es parla 
d'una qüestió de gènere, que es pot canviar la societat, la cultura, l'educació… però si no 
s'actualitza la legislació referida sobre aquest tema no es modernitzaran determinats 
comportaments per a aconseguir una societat en plena igualtat. Per això, diu, és tan important 
legislar i protegir. 

 
En la seua segona intervenció, el Sr. Gil i Marín diu que no entrarà a valorar les paraules 

del portaveu de VOX i, en relació amb l'esmena presentada pel grup Popular, assenyala que al 
principi no l'entenien perquè coneixien la proposta del grup Socialista i consideraven que 
corresponia a l'acord que havien aconseguit tots els grups en la Federació Valenciana de 
Municipis i Províncies, però és cert que, comparant-les, han comprovat que hi ha un paràgraf 
que s'ha omés i, atés que el seu grup va votar a favor en la FVMP, votarà a favor de l'esmena. 

 
En la seua segona intervenció, el Sr. González Murgui s'expressa en el mateix sentit i 

demana al govern local que incorpore l'esmena del grup Popular a la seua moció per a poder- 
la votar en sentit positiu. 

 
Pren la paraula el Sr. Galán Leal i diu en relació a la violència que, per desgràcia, les 

xifres de dones assassinades continua estant en els mateixos marges que ja existien en el 2013, 
abans de l'aparició de la Llei contra la violència de gènere, per la qual cosa el seu partit sempre 
ha sigut bastant clar en això i partidari d'endurir les penes: presó permanent al violador i a 
l'assassí o assassina. Afig que hi ha moltes més dones agredides que homes, però no hi ha cap 
obstacle per a endurir les penes, i tots els partits haurien de fer-se eco d'això 
independentment de les diferències existents entre ells, perquè seria una mesura real per a 
millorar la qualitat de vida de tots, especialment de les dones. 

 
En la seua segona intervenció, el Sr. López Bronchud diu que ha qüestionat moltes 

accions polítiques dels governs del Partit Socialista, o ací dels seus regidors, però creu també 
que mai ha qüestionat una política d'igualtat, i la posició del seu grup sempre ha sigut la de 
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secundar totes les mesures de la Regidoria de la Dona i Igualtat, i totes les iniciatives de la Casa 
de la Dona i de les associacions. 

 
Assenyala que sempre ha manifestat que ni la igualtat de la dona, ni els drets de les 

persones, ni la violència que s'exerceix contra les dones pel fet de ser-ho poden ser motiu de 
debat en aquest Saló de Plens, perquè en això han d'anar tots junts i llançar un missatge clar i 
unànime a la ciutadania. 

 
Diu al Sr. Galán Leal que, per coherència política també va traslladar a la Sra. Martínez 

Mora el seu desig que el que ha proposat el grup Socialista com a moció i que el grup Popular 
ha esmenat fora una declaració institucional, i no s'ha aconseguit. Afig que quan en el Ple de 
novembre es van aprovar els pressupostos municipals el grup de VOX va votar a favor, i en els 
mateixos s'inclouen les polítiques d'igualtat i les polítiques de dona en aquest municipi, tenint 
un criteri diferent als conceptes d'igualtat i de dona que defensa el govern socialista. 

 
Prossegueix dient al portaveu del grup VOX que hauria d'haver acceptat que hui 

s'aprovara una declaració institucional, i no que hagen de quedar-se aprovant una moció i una 
esmena. 

 
Finalitza demanant al grup Socialista que tinga la generositat de votar favorablement 

l'esmena, i agraeix als grups de Compromís i Ciudadanos el suport a la mateixa perquè, diu, 
considera que VOX en aquest Ple falla per una qüestió d'excés i que l'equip de govern no ha 
de fallar per una qüestió de defecte: la història va ser la que va ser, la majoria del Partit 
Socialista va votar a favor del vot de les dones, i la dreta també. 

 
En la seua segona intervenció, la Sra. Martínez Mora anuncia que votaran a favor de 

l'esmena, encara que diu que el sorprén que en ella únicament es puntualitzen els vots 
favorables o aquells que es van oposar a permetre el sufragi actiu de la dona durant la 
República. Afig que, en tot cas, queda constància que els socialistes van ser l'element 
determinant per a l'accés de les dones espanyoles al vot, perquè sense ells aqueixa proposta 
legislativa no haguera tirat avant. 

 
Prossegueix dient que aquesta circumstància és crònica en el procés democràtic del 

país. Així, durant la II República amb les iniciatives legislatives socialistes agràries o laborals de 
Llarg Caballero, o en altres àmbits: econòmics i industrials amb la creació d'infraestructures a 
càrrec d’Indalecio Prieto. 

 
Assenyala que aquestes iniciatives legislatives es van consolidar a partir de 1982 amb 

els governs de González i Rodríguez Zapatero; la primera Llei contra la violència masclista de 
2004, de Rodríguez Zapatero, la qual es va comprometre a aprovar en primer lloc en 
campanya electoral. En relació a les polítiques d'igualtat, continua, també en aqueixa 
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legislatura es va aprovar la Llei del matrimoni homosexual, la Llei de modificació del divorci, i 
la Llei que permetia la selecció genètica i de cèl·lules mare, denominada com de reproducció 
assistida. Afig que el govern va aprovar en el 2007 la coneguda i reconeguda Llei d'Igualtat, i 
és evident que les polítiques de dona i d'igualtat corren paral·leles a l'evolució dels governs 
socialistes, perquè els socialistes sempre han estat en els moments d'avanç i canvis del país. 

 
Manifesta que en política econòmica i social han combinat durant els huitanta amb 

Felipe González el sistema de Benestar Social amb la inclusió de les pensions no contributives, 
vertadera revolució en l'àmbit del subsidi social, que va permetre oferir un espai de dignitat 
als qui, pese haver treballat tota la seua vida, no tenien accés a aqueixa protecció que sempre 
ha d'oferir un Estat que es pree de denominar-se social i de dret; la LOGSE en política 
educativa, o la Llei General de Sanitat de 1986, del ministre Lluch, configuren un model social 
exportable a les noves democràcies que s'incorporen en el món. 

 
Continua dient que en l'àmbit econòmic, Solchaga, com a ministre d'Indústria i 

Energia, i posteriorment d'Economia i Hisenda va procedir des dels seus àmbits respectius al 
sanejament de l'economia espanyola i al difícil procés de reconversió industrial. 

 
D'altra banda, diu, la integració a la Unió Europea, lligada al recentment mort Fernando 

Morán, o la culminació de l'Estat Autonòmic, també formen part de l'activitat dels governs de 
González; la professionalització de l'exèrcit i la subordinació d'aquest al poder civil, així com 
l'extensió dels drets i llibertats configuren en la dècada dels huitanta el procés de 
modernització d'Espanya que va portar avant el govern socialista de Felipe González, que 
enllaça amb el de Zapatero, que estableix la Llei de Dependència com a quart pilar de l'Estat 
de Benestar en el 2006; la nova Llei d'Educació de Rubalcaba, el procés de regularització 
d'emigrants o l'aprovació del carnet per punts avancen en aqueix model d'igualtat i seguretat. 

 
Finalitza dient que el Partit Socialista fa molts anys que forma part d'aqueix model que 

aspira modernitzar el país des de 1931, sempre és necessari i sempre estarà perquè la societat 
continue avançant cap a la igualtat i la justícia social per a tots i per a totes. 

 
Conclòs el debat se sotmet a votació l'esmena presentada pel grup Popular que 

s’aprova per vint vots a favor (grup Socialista, grup Popular, grup Ciudadanos i grup 
Compromís) i una abstenció (grup VOX). 

 
A continuació se sotmet a votació el fons de l'assumpte i el Ple de l'Ajuntament, per 

vint vots a favor (grup Socialista, grup Popular, grup Ciudadanos i grup Compromís) i una 
abstenció (grup VOX), acorda aprovar la següent moció: 

 
“El feminisme i la lluita pels drets de la dona no és un moviment nou. Ja en els anys de 

la Revolució Francesa es van produir les primeres peticions formals de drets polítics i 
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ciutadania per a la dona. En 1792, la filòsofa i escriptora anglesa Mary Wollstonecraft, publica 
“Vindicació dels drets de la dona”, posicionant-se com una de les primeres obres feministes 
de la literatura i de la filosofia. Amb el naixement d'aquesta obra es comencen a obrir camins 
que reivindiquen els drets de les dones, com l'educació, entre altres coses, possibilitant així 
una nova onada de moviments socials on les dones seran partícips i protagonistes. 

 
El 8 de març, es converteix en una data clau en les agendes i els calendaris, un dia que 

es marca com una fita en la història pels drets aconseguits, recuperats, però també una data 
per a recordar que encara hi ha molt de camí per recórrer. 

 
Allà pel 1910, en la II Conferència Internacional de Dones Socialistes reunida a 

Copenhaguen, es va reiterar la demanda de sufragi universal per a totes les dones i, a proposta 
de Clara Zatkin, es va proclamar el 8 de març com el Dia Internacional de la Dona, celebrant- 
se per primera vegada en la història el 19 de març de 1911 a Alemanya, Àustria, Dinamarca i 
Suïssa, amb mítings als quals van assistir més d'un milió de persones, que van exigir per a les 
dones el dret de vot i ser elegides per a càrrecs públics, el dret al treball, a la formació 
professional i a la no discriminació laboral. 

 
Amb tot això, l'onada del feminisme i la reivindicació dels drets de les dones comencen 

a créixer i a expandir-se, cada vegada són més les dones i els homes que justifiquen aquesta 
lluita com a seua pròpia, i reconeixen el feminisme com el moviment social que ha d'agrupar 
a tots els sectors socials. 

 
D'aquesta manera, una de les primeres demandes i èxits és l'assoliment del sufragi 

femení, del dret a vot, celebrat per primera vegada el 21 de desembre de 1918 a Gran 
Bretanya. A Espanya el sufragi universal es va aprovar l'1 d'octubre de 1931, en la 2a República, 
amb 161 vots a favor (dels partits de dreta i una gran majoria del PSOE, a excepció d’Indalecio 
Prieto i els seus seguidors de xicotets nuclis republicans), 121 en contra (Acció Republicana, 
Partit Republicà Radical i el Partit Republicà –Radical Socialista) i 188 abstencions; tenint un 
paper destacat en aquells dies Clara Campoamor. 

 
D'acord amb això, i seguint el recorregut del cronograma feminista, en 1977 les 

Nacions Unides declaren el 8 de març com el Dia Internacional de la Dona. 
 

La crisi econòmica de la dècada passada ens va portar cap a una involució en els drets 
de les dones que va produir una major desigualtat, empobriment, feminització de la 
precarietat, retallada en drets socials i pèrdua de drets de la ciutadania, fins i tot dels drets ja 
consolidats, provocant sobretot l'augment de la desocupació en les dones, on a la fi de l'any 
2010 la taxa de desocupació femenina superava el 20%. 
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Malgrat la Llei estatal 3/2007, de 22 de març, per a la igualtat efectiva de dones i homes, 
és evident que hi ha molta faena per fer. Encara ara, queda de relleu que les dones continuen 
patint desigualtats respecte dels homes, trobant-se amb obstacles com el “sostre de cristall” 
(expressió que fa referència a la barrera invisible que representa les limitacions que troben les 
dones per a ascendir en la seua carrera professional), els micromasclismes diaris, o les 
narratives paternalistes o condescendents des d'una mirada masculina. 

 
Finalment, cal destacar per la seua contemporaneïtat, l'Agenda 2030 de 

Desenvolupament Sostenible. Dins d'ella, trobem dos objectius (ODS) 8 i 10, els quals vetlen 
per un treball digne i un creixement econòmic i per la reducció de les desigualtats 
respectivament. Veiem, per tant, que el feminisme queda recollit dins de l'Agenda 2030 com 
un objectiu a implantar, aconseguir i consolidar per l'ONU.” 

 
Per tot això, s'acorda: 

 
PRIMER: Commemorar el dia 8 de març com a Dia Internacional de la Dona i promoure 

activitats dirigides a reforçar el principi d'igualtat entre homes i dones, sumant-nos al lema de 
l'ONU de 2020 “Dona de la generació de la igualtat” 

 
SEGON: Instar al Govern a la presentació i aprovació d'una Llei d'Igualtat Laboral entre 

homes i dones, a fi de garantir de manera efectiva el dret a la conciliació, així com les mesures 
que facen possible la igualtat en l'ocupació. 

 
TERCER: Com a ajuntament, ens comprometem a elaborar polítiques d'igualtat de 

caràcter transversal i en el pressupost, a avaluar i fer el seguiment dels acords presos en 
matèria d'igualtat, a través de plans d'igualtat tant per a la ciutadania, com per a les plantilles 
municipals i donar compte periòdicament a aquest ple. 

 
QUART: Impulsar polítiques que fomenten la conciliació, la corresponsabilitat, així com 

la no discriminació de la dona, per a propiciar l'eliminació de polítiques *quetodavía es donen 
de forma encoberta en determinades professions, en què les dones embarassades són 
penalitzades pel simple fet de ser mares. 

 
CINQUÉ: Propiciar des de les diferents àrees municipals, que totes les persones, quan 

així ho necessiten, compten amb l'atenció necessària mitjançant els serveis públics, perquè 
les tasques de cura familiar no suposen una desigualtat a l'hora de la integració efectiva de la 
dona en la vida laboral i/o en la seua carrera professional. 

 
SISÉ: Demanar al Govern Espanyol la ratificació del Conveni 189 de la *OIT 

(Organització Internacional del Treball) per a la dignificació del treball en la llar i les cures. 
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SETÉ: Com a Ajuntament, ens comprometem i encoratgem a la resta de les institucions 
a continuar treballant per la igualtat i a avançar en el desenvolupament de les polítiques per 
la igualtat i contra la violència masclista i de gènere. Manifestem la importància del Pacte 
d'Estat contra la violència de gènere, i la dotació i continuïtat pressupostària per a garantir la 
seua aplicació. Manifestem la importància cívica i política del Pacte Valencià contra la violència 
de gènere i masclista i la dotació i continuïtat pressupostària per a garantir la seua aplicació. 
El nostre Ajuntament es compromet a aplicar-lo i a actuar d'acord amb les seues propostes. 

 
HUITÉ: Com a Ajuntament, ens adherim a l'acord al fet que s'ha arribat en les Corts 

Valencianes el passat 30 de gener, pel qual es reforça l'acord del Pacte Valencià contra la 
violència de gènere i masclista i, per tant, ens comprometem també a continuar fent valdre 
les mesures d'aquest Pacte, a més vam mostrar el nostre rebuig a qualsevol mena de 
posicionament polític que negue l'existència de la violència de gènere i masclista o que 
propugna la minoració de les mesures de protecció de les dones, Cal recordar que la violència 
contra les dones és un tema que ha sigut objecte d'un pacte d'Estat. 

 
NOVÉ: Declarar el nostre poble un municipi contra la violència masclista i lliure de tràfic 

i de prostitució. 
 

DÈCIM: Exigir a les Administracions Públiques un finançament suficient per a dur a 
terme les polítiques d'igualtat, així com les polítiques educatives i les socials. No es tracta de 
resoldre situacions d'especial precarietat de caràcter assistencialista, sinó de garantir els drets 
de la ciutadania, i és urgent que desaparega la discriminació que patim en el finançament. Ens 
fa falta perquè, reclamar, amb l'objectiu de millorar l'Estat del Benestar al nostre país, una 
reforma urgent de l'actual model de finançament autonòmic i local. 

 
ONZÉ: Facilitar espais per a les activitats programades per les associacions a 

conseqüència de les reivindicacions internacionals de les dones en el dia 8 de març. 
 

DOTZÉ: Donar trasllat dels presents acords a la Generalitat Valenciana i, especialment, 
a la Conselleria d'Igualtat i Polítiques Inclusives, als grups parlamentaris de les Corts 
Valencianes i al Ministeri de la Presidència, Relacions amb les Corts i Igualtat del Govern 
d'Espanya i als diferents grups parlamentaris del Congrés i del Senat, així com que es publicite 
per les vies habituals i es comunique al teixit associatiu de la nostra població. 

 

 
9. CONEIXEMENT DE LES RESOLUCIONS DE L'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA I ACORDS DE LA 

JUNTA DE GOVERN ADOPTATS DES DE LA SESSIÓ DE 30 DE DESEMBRE 2019. 
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En compliment d’allò que disposa l'art. 42 del vigent Reglament d'Organització, 
Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, s'adona de les resolucions adoptades per 
l'Alcaldia-Presidència, així com dels acords adoptats per la Junta de Govern des de la sessió 
ordinària celebrada el 30 de desembre de 2019. 

 
10. PRECS I PREGUNTES 

 
 

- La Sra. Vera Mascarós diu que li agradaria saber si en el projecte de construcció del nou 
col·legi Mestre Serrano, que encara no té data d'execució, es tindran en compte aules per a 
xiquets de 0 a 3 anys. 

 
El Sr. alcalde respon que això depén de la Conselleria d'Educació. Afig que en la 

comissió corresponent, atés que es redactarà el projecte en les pròximes setmanes, li donaran 
una contestació detallada 

 
Pren la paraula la Sra. Julián Ruiz i diu que se li ha respost en dues ocasions en dues comissions 
diferents, tal com consta en les actes d'aquestes. 

 
- El Sr. Gandia Escorihuela diu que, després d'haver-ho preguntat en diverses 
comissions, li agradaria saber per què no s'està executant el projecte de Residència i Centre 
de Dia, anunciada fa cinc anys. 

 
El Sr. alcalde respon que ja ha sigut contestada la pregunta i que res ha canviat. Afig que en la 
comissió d'Urbanisme l'informaran d'aquesta qüestió. 

 
- El Sr. Gil i Marín diu que d'ací a uns dies començaran Les Falles, i pregunta si es fitarà 
un espai per al llançament de petards, així com si es restringiran els horaris en què es podrà 
fer. Afig que si la resposta és positiva volguera saber com es garantirà que aquestes mesures 
es complisquen. 

 
El Sr. alcalde respon que és una qüestió que porta la regidoria de Falles, que parla 
permanentment amb les comissions falleres i amb l'agrupació de Falles, i si arriben a la 
consideració que s'ha de restringir l'ús dels petards serà amb l'acord de tots. 

 
- El Sr. López Bronchud diu que al novembre de 2014 aquest Ple va aprovar una moció, 
a proposta del grup Popular, perquè Mislata s'incorporara a la xarxa de ciutats per a 
l'Alzheimer, i es tracta d'una moció que sis anys després encara no s'ha posat en pràctica en 
algunes qüestions, com la creació d'un Consell Municipal d'Alzheimer, i també la realització 
de xarrades de caràcter més professional dirigides tant a les persones que pateixen la malaltia 
com a les famílies. Afig que per això vol transmetre com a prec que es recupere aquesta moció 
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i que es pose en marxa, perquè és una iniciativa que li vindria molt bé al municipi, 
especialment a les persones que pateixen d'una manera directa o indirecta aquesta malaltia. 

 
El Sr. alcalde respon que desconeix en quin estat es troba aquesta petició, però el seu 
compromís amb l'Alzheimer és total després d'haver-lo patit en la seua família i veure com la 
seua àvia havia deixat de conéixer els seus fills, nets i els seus familiars més directes, per la qual 
cosa repeteix el seu compromís amb els qui pateixen aquesta malaltia i amb els qui tots els 
dies conviuen amb ella. 

 
- El Sr. Galán Leal pregunta si existeix algun plantejament sobre el problema que ha 
comentat abans en relació amb l'Associació de Jubilats del Quint, perquè pot semblar un 
problema molt nimi però es tracta de dones a les quals han llevat l'aula en què jugaven al 
bingo, que era l'únic entreteniment i per a moltes d'elles l'únic joc que coneixien. Afig que no 
ha tingut temps de plantejar-ho en la comissió, atés que li ho van fer saber ahir, i pregunta si 
podran continuar seguint la normativa sobre el joc de la Generalitat. 

 
El Sr. alcalde respon que desconeix la situació però que, en qualsevol cas, en els locals 
municipals s'ha d'atendre la Llei que aplica la Generalitat Valenciana, i els tècnics municipals 
vetlaran pel seu compliment. Afig que afavorir el joc del bingo en locals municipals no sap si 
és legal, però no és la Corporació la que ha de decidir si es juga o no, sinó els tècnics municipals 
sobre la base de la legislació vigent que, en certa manera, es pot estar incomplint. 

 
I, sense més assumptes a tractar, l'Alcaldia-Presidència alça la sessió, a les vint-i-dos 

hores i trenta minuts, de tot això s'estén la present acta, que signa el Sr. alcalde-president 
amb mi, el secretari, que en done fe. 

 
L'ALCALDE EL SECRETARI 
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